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         Č. j. 39987-2024-UVCR 

 
Z Á P I S 

ze schůze Výboru pro legislativu a financování 

Rady vlády pro nestátní neziskové organizace 

dne 30. května 2024 od 14:00 

Úřad vlády České republiky 

Přítomni: 
 
Členky/členové za neziskový sektor a experti: M. Břeňová (online), L. Deverová, 
O. Haičman (online), J. Hloušek (online), L. Hejna (online), J. Kamenický, M. Nebuželská, 
(online), A. Sedláček, K. Šplíchalová (online), J. Turnerová 

Členky/členové za státní správu: J. Bytel, L. Dvořáčková (online), F. Horák, M. Svatoš 
(online) 

Hosté/hostky: N. Caldrová (online), I. Kuchyňková (online), A. Mrázek 

Omluveni: P. Couf, P. Gomba, A. Hexner, P. Pavlok, P. Polák, P. Smítalová, M. Šedivý  

Oddělení sekretariátu Rady vlády pro nestátní neziskové organizace: H. Fungačová, 
B. Mičicová, P. Mička  

Jednání Výboru pro legislativu a financování Rady vlády pro nestátní neziskové organizace 
(dále jen „Výbor“, „RVNNO“ a „NNO“) řídila předsedkyně Výboru L. Deverová. Jednání Výboru 
proběhlo hybridní formou. 

Program jednání: 

1. Zahájení a schválení programu  
2. Informace o práci Oddělení sekretariátu Rady vlády pro nestátní neziskové 

organizace a kontrola úkolů z posledního jednání výboru (15. února 2024) 
3. Informace o výstupech práce Expertní skupiny k systémové změně financování 

veřejně prospěšných služeb a činností ze státního rozpočtu 
4. Informace o jednání Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (29. dubna 2024)  
5. Závěry a plnění úkolů vyplývajících z činnosti Pracovní skupiny k soukromému 

dárcovství  
6. Diskuze k úpravám připravované výzvy OPZ+ „Budování kapacit a profesionalizace 

NNO“  
7. Informace o postupu prací v otázce přípravy „Rozboru“ financování NNO a/nebo jen 

„Souhrnné informace“  
8. Informace k proběhlé konferenci k 10 letům účinnosti Nového občanského zákoníku 

a jeho dopadech na NNO  
9. Informace k přípravě Kulatého stolu k obraně demokracie 14. června 2024 
10. Různé  
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Průběh jednání: 

Ad 1) Zahájení a schválení programu 

Jednání Výboru zahájila jeho předsedkyně L. Deverová, která přivítala členy a hosty. 

L. Deverová přivítala na jednání nového člena za Národní sportovní agenturu, Mgr. Františka 
Horáka. Za Ministerstvo financí se zatím jako hostka účastnila Ing. Naděžda Caldrová, vedoucí 
oddělení Daně z příjmů právnických osob, jejíž jmenování formálně probíhá (nahradí ve 
Výboru JUDr. Miroslavu Bartkovou).  

L. Deverová dále informovala, že kromě nového člena Výbor za Národní sportovní agenturu 
proběhlo v mezidobí ještě jmenování nového člena za Ministerstvo spravedlnosti – je jím Mgr. 
Adam Hexner z Oddělení civilního práva hmotného legislativního odboru Ministerstva 
spravedlnosti a jmenování za Ministerstva práce a sociálních věcí (dále jen „MPSV“) – novým 
členem se stal Mgr. Pavel Polák, ředitel Odboru koncepce sociálních služeb a sociální práce. 
Oba uvedení se však z jednání omluvili. 

L. Deverová seznámila členy a hosty s programem jednání a uvedla, že účast při zahájení 
zasedání1 činí 12 členů (6 presenčně a 6 online) z 21 a Výbor je tedy usnášeníschopný.  

Hlasování o programu jednání Výboru  

PRO Zdržel se PROTI 

12 0 0 

 Program jednání byl schválen. 

Ad 2) Informace o práci Oddělení sekretariátu Rady vlády pro nestátní neziskové 
organizace a kontrola úkolů z posledního jednání výboru (15. února 2024) 

B. Mičicová z Oddělení sekretariátu Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (dále jen 
„Sekretariát“) shrnula plnění úkolů z předchozího jednání Výboru: 

Z posledního jednání vyplynuly tyto úkoly: 

1. Sekretariát svolá společnou schůzi Výboru a VEU RVNNO k tématu zajištění 
kontinuity práce RVNNO a zajištění podpory a spolupráce s občanským 
sektorem v budoucnu. 
Sekretariát po diskusích i se zmocněnkyní vlády pro lidská práva učinil v této věci 
rozhodnutí téma zajištění podpory a spolupráce s občanským sektorem v budoucnu 
prodiskutovat v rámci Kulatého stolu k obraně demokracie, který se plánuje dne 
14. června. Více ke Kulatému stolu viz bod 9 dnešního programu.  
 

2. Sekretariát svolá separátní schůzku relevantních členů Výboru k tématu výběru 
a struktury dat o financování NNO. 
Schůzka proběhla online dne 21. března. Více informací viz bod 7 programu dnešního 
jednání. 
 

3. A. Sedláček připraví návrh programu konference k 10 letům platnosti Nového 
občanského zákoníku a jeho dopadech na NNO a zašle jej Sekretariátu. 
Úkol byl splněn, viz níže. 

 
1  Průběhu jednání došlo k navýšení počtu členů na 15 osob (6 osobně a 9 online). 
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4. Sekretariát svolá separátní schůzku relevantních členů Výboru k tématu přípravy 
konference k 10 letům platnosti Nového občanského zákoníku a jeho dopadech 
na NNO. 
Schůzka k přípravě Konference proběhla online dne 28. března za účasti L. Deverové, 
J. Hlouška a A. Sedláčka a za Sekretariát P. Mičky a B. Mičicové. Na schůzce proběhlo 
základní rozdělení úkolů. A. Sedláček poté připravil finální verzi programu Konference 
a zajistil účast panelistů. Konference proběhla dne 21. května 2024. Více v bodě 8 
programu dnešního jednání. 
 

 

B. Mičicová poté představila další informace ze Sekretariátu: 

• Aktualizace statutu RVNNO bude v nejbližší době předložena do mezirezortního 
připomínkového řízení. Změna, která se dotkne Výboru a bude spočívat v tom, že Výbor 
již nebude ve statutu explicitně zmíněn, ale bude tam jen obecně odkaz, že Rada může 
zřídit výbory. Zároveň se plánuje přijetí samostatného statutu pro výbory pod RVNNO, kde 
bude Výbor uveden a bude upravena i jeho činnost. 

• Dne 8. dubna proběhlo jednání Expertní skupiny k systémové změně financování veřejně 
prospěšných služeb a činností ze státního rozpočtu (dále také jen „Expertní skupina“) (více 
v bodě 3 programu jednání). 

• Dne 29. dubna zasedala Rada vlády pro nestátní neziskové organizace (více v bodě 
4 programu jednání).  

• Dne 11.  března a 6. května proběhla jednání Výboru pro EU RVNNO (dále jen „VEU“) – 
zápisy jsou k dispozici na webových stránkách RVNNO.  

• Dne 21. května proběhla Konference k novému spolkovému právu (více v bodě 
8 programu jednání). 

• Dne 6. června je plánováno zahajovací setkání partnerských projektů hrazených 
z Operačního programu Technická pomoc (dále jen „OPTP“) za účasti zmocněnkyně 
vlády pro lidská práva Kláry Šimáčkové Laurenčíkové. Na setkání budou představeny 
plánované aktivity dvou komplementárních projektů, které jsou realizovány Úřadem vlády 
a organizací Glopolis o.p.s., které si kladou za cíl nadefinování podmínek potřebných 
k efektivnímu využívání principu partnerské spolupráce mezi zástupci NNO a ministerstvy 
a ostatními ústředními správními orgány podílejícími se na implementaci fondů EU 
v období 2021–2027. 

• Dne 14. června je plánován Kulatý stůl s názvem Role občanské společnosti při posilování 
demokracie (více v bodě 9 programu jednání). 

• Na webové stránce jsmeevropa.cz je k dispozici prohlášení, jehož vznik iniciovala členka 
VEU RVNNO L. Vonka Černá a členka Výboru M. Břeňová. Informace o této aktivitě byly 
zveřejněny i v aktualitách RVNNO a na webové stránce ÚV ČR Tvoříme Evropu. 

Ad 3) Informace o výstupech práce Expertní skupiny k systémové změně financování 
veřejně prospěšných služeb a činností ze státního rozpočtu 

J. Kamenický, předseda Expertní skupiny, shrnul její dosavadní činnosti a projednávání jejích 
doporučení. Expertní skupina se od počátku roku zaměřila zejména na 3 témata, u nichž 
vyvstala potřeba legislativních úprav. Jedná se o víceleté financování, partnerství a vztah 

https://www.vlada.cz/scripts/detail.php?pgid=313
https://www.jsmeevropa.cz/
https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/aktuality/iniciativa-neziskoveho-sektoru-k-vyroci-20-let-ceska-v-evropske-unii-213340/
https://tvorimevropu.cz/2024/05/21/spolecne-prohlaseni-organizaci-obcanske-spolecnosti-k-20-vyroci-vstupu-ceske-republiky-do-eu/
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hlavního a pobočného spolku a rychlé dotace. V těchto tématech Expertní skupina rovněž 
obdržela právní stanoviska advokátní kanceláře s návrhem možných legislativních úprav. Před 
jednáním Expertní skupiny rovněž proběhly schůzky se zástupci některých rezortů za účelem 
předjednání navržených změn. Expertní skupina se poté sešla dne 8. dubna, aby návrhy 
projednala. Zápis je k dispozici zde.  

RVNNO na svém zasedání dne 29. dubna přijala v těchto tématech 3 usnesení, kterými 
potvrdila výstupy práce Expertní skupiny a doporučila navržené úpravy postoupit Ministerstvu 
financí. Zápis je k dispozici zde. 

P. Mička k uvedenému doplnil, že na jednání RVNNO zazněl od vrchního ředitele sekce fondů 
EU na Ministerstvu průmyslu a obchodu doc. Ing. Mariana Piechy, Ph.D., LLM, návrh na přijetí 
samostatného zákona o dotacích, který by mohl do budoucna komplexně dotační problematiku 
upravit a mimo jiné vyřešit malou ochotu Ministerstva financí rozšiřovat dotační ustanovení 
v zákoně o rozpočtových pravidlech. 

A. Sedláček poté doplnil, že se na MŠMT zúčastnil schůzky věcných odborů, státního 
tajemníka PhDr. Ondřeje Andryse, MAE, MBA, MP, a ředitele sekce ekonomické a legislativní 
Ing. P. Křečka, kde bylo diskutováno vyhlašování dotačních výzev pro příští rok. Na základě 
usnesení přijatých RVNNO bylo dohodnuto, že MŠMT vyhlásí na podzim pilotní víceleté 
dotační výzvy (na 3 roky, 10 % alokace), s tím, že dokud bude platná a účinná vyhláška 
č. 367/2015 Sb., o finančním vypořádání, bude muset příjemce dotace provádět vyúčtování 
každý kalendářní rok. Explicitní zmínění možnosti převodu části dotace na pobočný spolek 
však v rozhodnutí uvedeno nebude. 

H. Fungačová poté doplnila, že otázka víceletého financování se řešila i dle slov M. Kupsy na 
jednání ředitelů operačních programů, a to vzhledem ke skutečnosti, že v příštím 
programovém období bude dostupných méně finančních prostředků, což vytváří tlak na 
efektivnější čerpání prostředků ze státního rozpočtu. 

Výbor vzal informaci o výstupech práce Expertní skupiny na vědomí. 

Ad 4) Informace o jednání Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (29. dubna 
2024) 

P. Mička stručně shrnul informace z posledního zasedání RVNNO. Zápis je k dispozici zde. 
Zejména upozornil na zahajovací setkání partnerských projektů podpořených z OPTP, které 
se uskuteční dne 6. června a vyzval členy Výboru za neziskový sektor o vyplnění dotazníku 
na téma systematické spolupráce veřejné správy s neziskovými organizacemi, pokud tak ještě 
neučinili. Více témat projednávaných RVNNO bude prezentováno v rámci jiných bodů 
programu tohoto jednání (zejména body 3, 6 a 9).  

Výbor vzal informaci o jednání RVNNO na vědomí. 

Ad 5)  Závěry a plnění úkolů vyplývajících z činnosti Pracovní skupiny k soukromému 
dárcovství 

L. Hejna informoval členy Výboru nejprve o tom, že Technologická agentura ČR vypsala 
veřejnou zakázku s názvem: Analýza stavu a struktury darování v ČR na základě dostupných 
dat z daňových přiznání fyzických a právnických osob s formulací doporučení pro další kroky 
ve smyslu rozvoje dárcovství v ČR (TITAUVCR402). Veškeré detaily, stejně jako zakázka, byly 

https://vlada.gov.cz/assets/ppov/rnno/ex_skup_fin/Zapis_Expertni_skupina_08_04_2024.pdf
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/zapisy-ze-zasedani/Zapis_RVNNO_29_04_2024_final.pdf
https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/zapisy-ze-zasedani/zasedani-rady-vlady-pro-nestatni-neziskove-organizace-dne-29--dubna-2024-213225/
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zveřejněny na odkazu: https://pruvodce.beta.tacr.cz/index.html#/PublicTender/26768/1. 
Do 3. června 2024 mohli potenciální řešitelé přihlásit své nabídky. 

P. Mička poté informoval, že v oblasti darování a DPH v oblasti nepotravinových darů (např. 
oblečení, drogistické zboží) byly sesbírány konkrétní podněty od Svazu obchodu a cestovního 
ruchu a zástupců firem. Ve čtvrtek 23. května 2023 proběhlo na Generálním finančním 
ředitelství (dále jen „GFŘ“) navazující jednání zástupců a členů skupiny za svazy, firmy a státní 
správu k zaslaným podnětům a otázkám, které vyvstaly.  Oficiální zápis zatím není k dispozici. 
Velmi aktivní roli na jednání měl Svaz obchodu a cestovního ruchu. GFŘ je otevřené hledání 
řešení i ve stávajících právních mantinelech (zůstává otázkou, zda při distribuci 
nepotravinových darů využívat systém potravinových bank či systém jiný a jeho nastavení). 
Generální ředitelka GFŘ S. Hornochová uvedla, že si je dobře vědoma situace a potřeb 
komerčního i neziskového sektoru.  Nyní bude probíhat diskuse mezi GFŘ a MF o dalších 
možných krocích.   

Výbor vzal informaci o činnosti Pracovní skupiny k soukromému dárcovství na vědomí. 

Ad 6) Diskuze k úpravám připravované výzvy OPZ+ „Budování kapacit 
a profesionalizace NNO“ 

P. Mička uvedl, že bod byl na jednání Výboru zařazen na základě podnětu MPSV, jehož 
záměrem je lepší nastavení výzvy v programu OPZ+ „Budování kapacit a profesionalizace 
NNO“, zejména v otázce definování oprávněných žadatelů. Výbor by se měl zabývat 
případnou úpravou kritérií tak, aby se do výzvy mohly zapojit i organizace, které nesplňují 
definici střešní organizace, ale mají celostátní působnost (např. církevní právnické osoby nebo 
obecně prospěšné společnosti, které nemají členy). Rovněž by se Výbor měl zabývat věcným 
zaměřením výzvy. 

Po krátké diskusi, ze které vyplynul požadavek nerozšiřovat definici střešní organizace, ale 
rozšířit spíše typy oprávněných žadatelů, bylo rozhodnuto v této věci uspořádat zvláštní 
jednání zainteresovaných členů Výboru dne 5. května hybridní formou.  

Úkol: Sekretariát svolá separátní schůzku k nastavení připravované výzvy OPZ+ 
„Budování kapacit a profesionalizace NNO“ dne 5. května. Výsledek jednání skupiny 
bude poté zaslán členům Výboru na vědomí. 

I. Kuchyňková dále informovala členy Výboru o kofinancování projektů z Evropského 
sociálního fondu+. Podařilo se dosáhnout 0 % spolufinancování u následujících 3 výzev 
vyhlášených v tomto roce: Podpora sociálního bydlení; Služby prevence domácího 
a genderově podmíněného násilí; Podpora pečujících osob a sdílené péče. Zbývající výzvy 
vyhlášené v tomto roce jsou vypisovány s kofinancováním 5 %. 

V rámci příprav na budoucí programové období bude snaha o přípravu programu po vzoru 
programu předchozího, protože spolufinancování činí problémy zejména u preventivních 
služeb, služeb pro osoby s psychiatrickým onemocněním, služeb pro osoby uvězněné a jejich 
rodiny apod. Na tyto projekty se obtížně shání financování ve formě sponzorských darů a je 
tak složité pro ně kofinancování zajistit. 

Dalším tématem je navýšení alokace OPZ+ a to v návaznosti na přesměrování některých 
záměrů Úřadu práce do Národního programu obnovy. Na posledním monitorovacím výboru 
OPZ+ byl schválen přesun 2,4 mld. Kč z prioritní osy 1 do prioritní osy 2. Tyto částky by zčásti 
mohly pokrýt chybějící prostředky pro oblast sociálního začleňování v roce 2025 a 2026. 

https://pruvodce.beta.tacr.cz/index.html#/PublicTender/26768/1
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Nadále zůstává zachována potřeba navýšit alokaci ESF+ o prostředky, které z něj byly 
přesunuty. I. Kuchyňková shrnula další kroky projednávání tématu v rámci K5 a kroky Iniciativy 
za rovnost, spravedlnost a lidská práva v této věci (výzva vládě, tisková konference, natočená 
videa a další). Iniciativa upozorňuje, že snížením prostředků dochází k porušení principu 
demokracie, nerespektování zapojení občanské společnosti, což je závazek vlády v rámci 
smlouvy s Evropskou komisí a rovněž hrozí nenaplňování strategií ČR, které míří do sociálního 
sektoru. Záměrem je, aby MMR v rámci zprávy o čerpání finančních prostředků Evropské 
komisi požádalo o navýšení prostředků ESF+. 

Výbor vzal informaci o možnostech navýšení finanční alokace v rámci ESF+ na vědomí.  

Ad 7) Informace o postupu prací v otázce přípravy „Rozboru“ financování NNO a/nebo 
jen „Souhrnné informace“ 

L. Deverová na úvod shrnula, že do roku 2016 byl externě připravován tzv. „Rozbor 
financování nestátních neziskových organizací z veřejných rozpočtů“. Příprava rozboru byla 
placená. Od roku 2017 již nebyly na rozbor vyčleněny prostředky a na základě usnesení vlády 
č. 639/2019 ze dne 9. září 2019 vznikly alespoň dvě souhrnné informace: „Souhrnná informace 
o poskytnutých dotacích v rámci materiálu Hlavní oblasti státní dotační politiky vůči nestátním 
neziskovým organizacím pro rok 2019“ a „Souhrnná informace o poskytnutých dotacích v 
rámci materiálu Hlavní oblasti státní dotační politiky vůči nestátním neziskovým organizacím 
pro rok 2020“  . „Rozbor“ obsahoval i informace od krajů směrem k podpoře NNO, zatímco 
„Souhrnná informace“ obsahuje jen informace o dotacích ze státního rozpočtu.  

Potřeba sledovat komplexně finanční podporu NNO ale dlouhodobě zůstává. MF, resp. GFŘ, 
nabízí v rámci svých nově zaváděných informačních systémů možnost velké množství 
z požadovaných dat sledovat a poskytnout.  

V rámci posledního jednání Výboru byla započata diskuze na toto téma a byla svolána 
separátní schůzka ke struktuře požadovaných dat. Schůzka proběhla dne 21. března a shodla 
se na znění tabulky, která byla poté dne 2. dubna zaslána na GFŘ. 

P. Mička doplnil, že je potřeba, aby MF poskytovalo data, která by mohl Sekretariát nebo 
externí subjekt relativně jednoduše zpracovat. Vytvořená tabulka vycházela z tabulky, kterou 
zveřejňuje MMR o dotacích poskytnutých z fondů EU. MF dle ústního vyjádření Mgr. Jiřího 
Valenty, náměstka ministra financí, nyní zkoumá jednotlivé požadované údaje a v dohledné 
době budou v této věci Sekretariát informovat. 

V pondělí dne 15. dubna na jednání Pracovní skupiny k otevřenému vládnutí na Ministerstvu 
spravedlnosti bylo zástupcem MF/Generálního finančního ředitelství sděleno, že bude 
ukončen informační systém RED, který měl zajišťovat i zveřejňování informací o poskytnutých 
dotacích. Tato změna rovněž ovlivní sledování dat o finanční podpoře NNO. 

Výbor vzal na vědomí informaci o posunu v pracích sběru dat o financování NNO. 

Ad 8) Informace k proběhlé konferenci k 10 letům účinnosti Nového občanského 
zákoníku a jeho dopadech na NNO 

L. Deverová krátce shrnula průběh konference k výročí 10 let účinnosti nového občanského 
zákoníku a zhodnocení nového spolkového práva, se konala z iniciativy Výboru dne 21. května 
v Hrzánském paláci. Konferenci spolupořádala Česká rada dětí a mládeže a Sekretariát 
RVNNO. Konference se zúčastnilo cca 50 zástupců neziskového sektoru, veřejné správy 

https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/dokumenty/rozbor-financovani-nestatnich-neziskovych-organizaci-168259/
https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/dokumenty/rozbor-financovani-nestatnich-neziskovych-organizaci-168259/
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/aktuality/Souhrnna_informace_dotace_2019.pdf
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/aktuality/Souhrnna_informace_dotace_2019.pdf
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/aktuality/Souhrnna_informace_dotace_2019.pdf
https://vlada.gov.cz/assets/ppov/rnno/dokumenty/Souhrnna-informace_final-material.pdf
https://vlada.gov.cz/assets/ppov/rnno/dokumenty/Souhrnna-informace_final-material.pdf
https://vlada.gov.cz/assets/ppov/rnno/dokumenty/Souhrnna-informace_final-material.pdf
https://www.dotaceeu.cz/cs/statistiky-a-analyzy/seznam-operaci-(prijemcu)
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a odborné veřejnosti. L. Deverová poděkovala A. Sedláčkovi a jeho kolegům za přípravu 
konference. 

Detailnější informace a prezentace z konference jsou k dispozici na webových stránkách 
RVNNO, záznam bude zveřejněn v brzké době.  

A. Sedláček doplnil, že z vystoupení vzešla řada otázek, kterými by se mohl Výbor dále 
zabývat. Plánuje k tomu zpracovat písemný podklad. Zejména je zajímavé pomezí spolkové 
a podnikatelské činnosti, což je potřeba také komunikovat s veřejností. L. Deverová rovněž 
doplnila, že z konference vyplynulo, že česká úprava spolkového práva je velmi liberální, a to 
i ve srovnání s úpravou v zahraničí. Ukázalo se jako správné rozhodnutí zavést statut 
neaktivního spolku, protože cca 10 tis. spolků se přesunulo z neaktivních do aktivních.  

Výbor vzal na vědomí informaci o Konferenci k 10 letům účinnosti Nového občanského 
zákoníku a jeho dopadech na NNO. 

Ad 9) Informace k přípravě Kulatého stolu k obraně demokracie 14. června 2024 

Kulatý expertní stůl s názvem „Role občanské společnosti při posilování demokracie“ se 
uskuteční dne 14. června 2024 od 09:00 do 14:30 hodin. Cílem akce, je diskutovat hlavní 
přínosy občanského sektoru pro posilování demokratického vládnutí, identifikovat očekávání 
a nezbytné aktivity pro zachování a rozvoj občanského sektoru a definovat konkrétní kroky, na 
které by se měl zaměřit stát, NNO i další aktéři v nejbližších 2 letech.    

Skupinová práce ve formátu World Café se odpoledne zaměří na Strategii spolupráce veřejné 
správy s NNO a na definování opatření, na které má cílit Akční plán v letech 2025-2027.  

Záměrem Sekretariátu je v rámci této akce mimo jiné splnit i úkol spočívající ve svolání 
společné schůze Výboru a VEU RVNNO k tématu zajištění kontinuity práce RVNNO a zajištění 
podpory a spolupráce s občanským sektorem v budoucnu. 

Výbor vzal na vědomí informaci o přípravě Kulatého stolu k obraně demokracie 14. června 
2024. 

Ad 10) Různé 

A. Sedláček představil téma zákona o regulaci lobbování, který vláda schválila na jednání dne 
6. března 2024. Návrh zákona je nyní v Poslanecké sněmovně, k jeho přijetí se Česká 
republika zavázala v souvislosti s čerpáním finančních prostředků z fondů EU. Gestorem je 
Ministerstvo spravedlnosti. V návrhu zákona bylo přistoupeno k definici lobbisty široce. 
Členové Výboru se mohou dle definic zákona stát jak lobbovanými tak lobbisty. Lobbisté mají 
povinnost hlásit lobbistické kontakty za každé pololetí. Bylo by vhodné zabránit tomu, aby 
členové neziskového sektoru byli považováni za lobbisty a mohli tak být postihováni za 
nedodržování uvedeného zákona. 

A. Mrázek doplnil, že Asociace veřejně prospěšných organizací ČR, z.s. připomínkovala 
všechny verze návrhů tohoto zákona. Ve spolupráci s advokátní kanceláří byl také připraven 
pozměňovací návrh s ohledem na neziskové organizace. Návrh zákona byl v průběhu 
projednávání Legislativní radou vlády hodně pozměněn vůči verzi rozeslané do mezirezortního 
připomínkového řízení. Bude k tomu zřejmě velká debata v Poslanecké sněmovně.  

A. Sedláček také zmínil praxi ze Spojených států amerických, kdy k evidenci dochází až 
u subjektů, které lobbyingem tráví více než 50 % svého času. Navržená úprava lobbování 

https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/aktuality/konference-deset-let-_noveho_-spolkoveho-prava-213589/
https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/aktuality/konference-deset-let-_noveho_-spolkoveho-prava-213589/
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může odrazovat členy občanského sektoru od participace na vytváření nových právních 
předpisů, která je ale obecně podporována a existují na ni i dotační programy. Cílem Výboru 
by mělo být lepší nadefinování pojmu lobbista.  

Bylo dohodnuto k této věci uspořádat zvláštní jednání zainteresovaných členů Výboru.  

Úkol: L. Deverová svolá schůzku vybraných členů Výboru k přípravě připomínek 
k návrhu zákona o regulaci lobbování. Výsledek jednání skupiny bude poté zaslán 
členům Výboru na vědomí. 

J. Kamenický a K. Šplíchalová poté informovali členy Výboru, že návrh novely zákona 
o veřejných sbírkách (sněmovní tisk 617) byl v Poslanecké sněmovně schválen jen s malým 
pozměňovacím návrhem. 

J. Turnerová informovala o projednávání návrhu zákona o integračním sociálním podniku 
(sněmovní tisk 661), v jehož rámci je zavedena povinnost vytvářet integrační rezervní fond, 
který může podniky od registrace odrazovat, neboť mimo jiné může zasahovat do svobody 
podnikání. Výbor pro sociální politiku Poslanecké sněmovny po odůvodnění zástupkyň MPSV 
projednávání návrhu zákona přerušil. Zatím tedy není zřejmé, v jaké podobě bude zákon 
schválen. L. Deverová k tomu doplnila, že i předkladatelé zákona jsou si vědomi, že se jedná 
pouze o výsek sociální ekonomiky, resp. 1 z možných typů sociálního podniku. 

Dále J. Turnerová informovala o schválení novely zákona o sociálních službách v Senátu, na 
základě které bude moci být základní sociální poradenství poskytováno také pečujícím 
osobám (sněmovní tisk 605). 

P. Mička poté členy Výboru informoval o návrzích závazků do OGP na následující 2 roky. 
Sekretariát předložil celkem 4 návrhy závazků. Úřad vlády je navržen jako gestor následujících 
3 závazků: 1. Analýza a návrh podoby národního kompetenčního centra zaměřeného 
na konzultační, participační a deliberativní procesy. 2. Pilotní implementace moderních 
deliberativních mechanismů na centrální úrovni v ČR. 3. Budování kapacit uvnitř státní správy 
pro posílení spolupráce státní správy a organizací občanské společnosti. Ministerstvo vnitra je 
navrženo jako gestor 1 závazku: Zvýšení zapojení veřejnosti a dalších nestátních aktérů 
do tvorby a projednávání právních předpisů. Nyní budou probíhat vyjednávání o možné 
realizovatelnosti jednotlivých návrhů. 
 
A. Mrázek poté informoval o postupu vyjednávání v otázce zachování daňového benefitu, který 
umožňoval dárcům snížit si daňový základ o hodnotu daru až do výše 30 % daňového základu. 
Daňový benefit měli mít dárci možnost využít naposledy v daňových přiznáních za rok 2023. 
Na základě schůzky s ministrem financí je možné předpokládat, že daňový benefit zůstane 
zachován i nadále.  
Dále informoval o tom, že se v rámci novelizace zákona o zdravotních službách (sněmovní 
tisk 512) se podařila odvrátit změna definice pacientské organizace a, nadále zůstane 
zachováno, že jimi mohou být i jiné právní formy (o.p.s., ústavy), nejen spolky, jak bylo 
navrhováno. 

L. Deverová na závěr uvedla, že další jednání Výboru je plánováno na podzim 2024 a poté 
jednání ukončila. 

 

 

https://psp.cz/sqw/historie.sqw?o=9&t=617
https://psp.cz/sqw/historie.sqw?o=9&t=661
https://psp.cz/sqw/historie.sqw?o=9&t=605
https://psp.cz/sqw/historie.sqw?o=9&t=512
https://psp.cz/sqw/historie.sqw?o=9&t=512
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Úkoly: 

1. Sekretariát svolá separátní schůzku k nastavení připravované výzvy OPZ+ 
„Budování kapacit a profesionalizace NNO“ dne 5. května. Výsledek jednání 
skupiny bude poté zaslán členům Výboru na vědomí. 

2. L. Deverová svolá schůzku vybraných členů Výboru k přípravě připomínek 
k návrhu zákona o regulaci lobbování. Výsledek jednání skupiny bude poté 
zaslán členům Výboru na vědomí. 

 

Zapsala: Mgr. Barbora Mičicová, tajemnice Výboru pro legislativu a financování RVNNO  

Schválila: JUDr. L. Deverová, předsedkyně Výboru pro legislativu a financování RVNNO 


